
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Debora nabízí lidem v nouzi větší pohodu a soukromí
Azylový dům pro ženy a matky s dětmi v ostravském Zábřehu udělal za nadační příspěvek ze dvou pokojů čtyři menší

OSTRAVA – Čtvrtým rokem provozuje 
Diakonie České církve evangelické 
ve vilové čtvrti v ostravském Zábře-
hu domov pro ženy a matky s dětmi 
v nouzi nesoucí biblické jméno Debo-
ra. Kapacitu stanovila na patnáct 
lůžek, jenže místnosti byly jen tři. 
A zde pomohla Nadace OKD – za její 
příspěvek přehradili dva velké pokoje 
na polovic pro lepší pohodu i soukro-
mí klientů.

„Málokdy se stává, že nemáme 
plno. Na jednom pokoji bydlí matky 
s dětmi i osamocené ženy. To nemívá 
vždy pozitivní vliv na jejich chování, 
výchovu potomků, jejich spokojenost 
ani na celkovou atmosféru,“ konsta-
tovala Anita Bočková, vedoucí Azylo-
vého domu Debora. V něm momen-

tálně pobývá jedna paní se dvěma 
dětmi, dvě s jedním dítětem a další 
dvě se třemi dětmi.

Uchýlila se sem svého času také 
pětinásobná matka v nouzi. Větši-
na klientek je z Ostravska či Morav-
skoslezského kraje, ale objevila se 
i obyvatelka Kladna. Přijmout byli 
připraveni paní z Arménie se čtyř-
mi potomky, avšak nakonec z toho 
sešlo.

„Celkem evidujeme 139 kontakt-
ních jmen. Ne všechny ženy u nás 
však pobývaly, u některých zůsta-
lo jen u kontaktu,“ uvedla vedou-
cí. Dostat se do Debory lze totiž 
na pořadník. A ten závisí na aktuál-
nosti problematické situace té které 
ženy či matky. Pochopitelně, když je 

moc zle, na ulici nikoho nenechají. 
Takové případy mají přednost. „Prů-
měrně u nás uživatelé zůstávají rok. 
Individuálně s nimi plánujeme jejich 
další budoucnost včetně bydlení. 
O děti se starají naše sociální služby,“ 
prozradila Bočková.

NOKD poskytla Deboře v pod-
zimním grantovém kole v programu 

„Pro zdraví“ podporu ve výši 87 500 
korun. Za to nechali přehradit dva 
největší pokoje sádrokartonovými 
příčkami na dva malé. „To znamená, 
že vznikly celkem čtyři místnosti se 
samostatným vchodem i oknem. Tak, 
aby ubytovaní měli k dispozici samo-
statný pokoj a bylo jim u nás lépe,“ 
dodala vedoucí. uzi

Paní Jiřina je z Krnova a v Deboře žije se synem Štefanem, školákem.

Vedoucí domova Anita Bočková ukazuje přepážku rozdělující pokoje.
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Nové schodiště pro zámek v Jezdkovicích
Malá obec ležící nedaleko za Opavou začala tímto krokem kompletní obnovu společenského a kulturního centra
OPAVA – Schodiště s dvanácti stupni 
z jesenické žuly patří v současné době 
k nejvýstavnější části zámku v Jezdko-
vicích. Vesnice s 229 obyvateli ležící asi 
dvanáct kilometrů západně od Opavy 
dostala na opravu prostředky od Nada-
ce OKD v programu „Pro budouc-
nost“. Zahájila tím kompletní obnovu 
nepřetržitě užívané stavby z roku 1691, 
v níž úřaduje i místní radnice.

„Posledním šlechtickým rodem, 
kterému zámek patřil, byli Sedlnič-
tí. Žili tady asi půldruhého století,“ 
přiblížila jezdkovická starostka Věra 
Burdová. Po válce byla budova kon-
fi skována a baronka Sedlnická coby 

nežádoucí vyhoštěna. Původem byla 
Češka, ale vdaná za Rakušana. Děti 
tento pár neměl, takže se v restituci 
neměl o zámek kdo přihlásit. Zůstal 
v majetku obce.

Stavbu z roku 1691
chtějí mít stejnou,
jako po odchodu

poslední baronky.
V 50. letech minulého století obsa-

dil část budovy národní výbor. Slez-
ské nemocnici v Opavě pronajal pra-
vé křídlo pro skladiště civilní obrany. 

Scházel se tady i kroužek mladých 
přírodovědců. „Z minulosti zůstala 
knihovna, klubovna, obchod. Máme 
zde jeden obecní byt a radnici,“ uved-
la Burdová s tím, že bývalý sklad CO 
získala soukromá fi rma vyrábějící 
součásti pro jízdní kola.

Pak přišel projekt řešící rozvoj 
kulturního i společenského centra 
Jezdkovic. Nadace OKD ho pod-
pořila částkou necelých 300 tisíc 
korun. „Oprava schodiště probí-
hala od loňského září do listopa-
du. Původně bylo strmé, upravili 
jsme ho přidáním jednoho stupně,“ 

popsala starostka. Nové bude také 
kované zábradlí, osvětlení v his-
torickém duchu a vstupní dveře 
do zámku.

Schodiště spojuje z druhého pod-
laží budovu se zahradou. I tu čeká 
rekonstrukce – do podoby krásného 
parku – na což má obec peníze ze 
státního programu rozvoje českého 
venkova. „Na zbytek zámku budeme 
vypracovávat studii řešící celkovou 
obnovu a další využití. Chceme ho 
dostat do stavu, v jakém ho opustila 
poslední šlechtická majitelka,“ necha-
la se slyšet Burdová. Radek Lukša

Nebýt Nadace OKD, jezdíkovický zámek by takové schodiště neměl...

…to staré bylo v havarijním stavu a chození po něm hrozilo úrazem.
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Neziskovky si odvezly
nábytek z KD Družba
KARVINÁ – Zdaleka nejen v poskytování 
grantů na různé chvályhodné a prospěšné 
projekty spočívá činnost Nadace OKD. Pří-
kladem byla nedávná výzva dříve podpoře-
ným neziskovým organizacím z Karvinska: 
Chcete nábytek? Přijeďte a vyberte si!

Zdrojem a místem výběru byl bývalý 
kulturní dům Družba přecházející z majet-
ku těžební společnosti OKD do vlastnictví 
města Karviné (které se postará o jeho 
rekonstrukci a další smysluplné využití; už 
na to vypsalo veřejnou zakázku). Dnem 
„D“ pak pátek 5. února.

Židle a stoly si z Družby odstěhovali 
a odvezli dobrovolníci ze dvou karvin-
ských neziskovek – Iniciativy Dokořán 
provozující mj. klub Dokořán na fryštát-
ském náměstí a Sdružení Romů Severní 
Moravy – a jedné orlovské pionýrské 
skupiny Devítka.

„Věci to byly už dávno účetně odepsa-
né. Skončily by jinak pravděpodobně 
na skládce a to by byla škoda. Jistě ještě 
budou někomu prospěšné, například 
v klubovnách a střediscích volného času 
pro děti a mládež,“ řekla ředitelka NOKD 
Blanka Týřová. uzi

Granty NOKD
už příští týden
OSTRAVA – Čekání neziskovek z celé 
republiky na vypsání nových grantů 
se blíží ke konci. „Jestli se nestane 
něco mimořádného, vyhlásíme letošní 
grantové programy v pondělí 15. února. 
Podrobnosti zveřejníme na interne-
tových stránkách www.nadaceokd.cz 
a samozřejmě také na nadační stránce 
v příštím Horníku,“ upřesnil mluvčí NOKD 
Vladislav Sobol.

Správní rada už rozhodla, že nejvíce 
peněz půjde hlavně na projekty týkající 
se zdravotnictví a sociální oblasti. „Právě 
organizace, které pomáhají hendike-
povaným nebo nemocným, mají kvůli 
celosvětové ekonomické krizi největší 
fi nanční problémy,“ vysvětlil Sobol.

Nadace zároveň připravuje v rámci 
grantů pro neziskovky další novinku, která 
sníží administrativní zátěž organizací při 
přípravě projektu. red
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Nábytek z Družby pro neziskovky.

Lepší bydlení, než doma v Krnově...

Od října loňského roku je v Azylovém domě Debora paní Jiřina (51) se synem Štefa-
nem (13). Pocházejí z Bruntálska, od Krnova. „Neměli jsme vyhovující podmínky pro 
obstojné bydlení. Musíme čekat, až nám dají náš byt dohromady,“ vysvětlovala žena, 
která nechtěla uvádět své příjmení.

O publicitu nestál ani její syn, nicméně prozradil, že je ve škole spokojený, 
do kolektivu tam zapadl a našel si nové kamarády. „Není to jako doma, ale musíme si 
zvyknout,“ poznamenal. Oba žijí právě v jednom z „nových“ pokojů vybudovaných díky 
NOKD a pochvalují si větší soukromí.
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